



## EUROPEAN COMMISSION

Education and Culture

Lifelong Learning: horizontal Lisbon policy issues and international affairs  
**Jean Monnet; university/business partnerships; relations with the Agencies**

Brussels, 26 November 2009

### THE JEAN MONNET PROGRAMME STIMULATING EU STUDIES AT UNIVERSITIES WORLD-WIDE

1. The Jean Monnet Action is designed to **increase knowledge and awareness about European integration** by promoting teaching, research and debate on European Union matters (including the EU's relations with other regions in the world and the dialogue between peoples and cultures). Since 2007, the Jean Monnet Programme is integrated in the broader Lifelong Learning Programme (that also includes such education programmes as Erasmus and Leonardo).
2. The Jean Monnet Action is aimed exclusively at **higher education institutions** (university-level institutions). Such establishments must be formally recognised in their country of origin (have a proper legal status) before they can participate.
3. Since 2001, the Jean Monnet Action operates on a **world-wide basis**. The network is currently active in 62 countries on the five continents. **Universities from all countries in the world are eligible and encouraged** to apply for Jean Monnet projects.
4. The **selection of Jean Monnet projects** works via an **annual call for proposals**. The call is managed, on behalf of the European Commission by the "Education, Audiovisual and Culture Executive Agency". The 2010 call was published in October 2009 with a deadline of 12 February 2010 (for projects that can start at the earliest in September 2010).
5. Via the call for proposals, higher education institutions can apply for support for the following **sub-actions** (Applicants should read the full text of the call for proposals to understand the full set of requirements attached to each of the sub-actions):
  - **Jean Monnet European Modules** are short courses on European integration (including the EU's relations with other parts of the world) of minimum 40 teaching hours per academic year. Modules may be pluridisciplinary in approach (max grant over 3 years: 21.000€).
  - **Jean Monnet Chairs** are teaching posts with a specialisation in European integration studies. Jean Monnet Chairholders teach a minimum of 90 hours per academic year in the field of European integration studies (max grant over 3 years: 45.000€).
  - **"Ad personam" Jean Monnet Chairs** constitute awards reserved for (i) Jean Monnet Chairs who deliver evidence of a high-level international teaching and publication record (that was achieved, at least in part, outside their country of residence) and/or (ii) professors with a distinguished background as former high-level practitioners in the field of European integration (max grant over 3 years: 45.000€).
  - **Jean Monnet Centres of Excellence** are a clearly labelled pluridisciplinary structures pooling scientific, human and documentary resources for European integration studies and research within one or more universities. Each Centre must work under the direction of a Jean Monnet Chair (max grant over 3 years: 75.000€).
  - **Support for associations of professors and researchers specializing in European integration** addresses associations whose explicit purpose is to contribute to the study

of the European integration process and whose aim is to enhance the visibility of regional or national scientific and physical resources in this domain (max grant over 3 years: 24.000€).

- **Support for information and research activities** are, in fact, grants for the organisation of **conferences, seminars, and roundtables** on European integration (max grant over 1 year: 40.000€).
  - **Jean Monnet Multilateral Research Groups** are partnerships between at least three Jean Monnet Chairs from three different countries leading to the creation of an integrated academic network with a joint research plan and pluridisciplinary synergies in the field of European integration studies (max grant over 2 years: 80.000€).
6. The **Jean Monnet selection is centralised in Brussels** to ensure full coherence in the application of the award criteria to applications from any country. **Applications are submitted** directly by the applying institution to the “Education, Audiovisual and Culture Executive Agency” on the standard application forms. They do not transit via government departments, permanent representations or other formal channels.
  7. The selection is based on a **rigorous peer review system**: independent academic experts (university professors) perform an assessment of the quality of each application in light of the published award criteria. Political or geographic considerations play no role in the selection.
  8. Applications are assessed on the basis of **four "award criteria"**:
    - **Quality of the Applicants**: Excellence of the academic profile (CVs) in the specific field of European integration studies.
    - **Quality of the methodology and the work programme**: Quality and detail of the planned teaching, research and/or debating activities (with particular attention to the academic added value, the multidisciplinary synergies and the openness to civil society).
    - **Impact and relevance of the results**: Likely impact of the activities on education and/or training at the European and/or world level, with specific attention for activities outside the EU.
    - **Innovative Character**: Degree of innovation of the project: creation of new teaching, research and/or debating activities (as appropriate); application by higher education institutions / associations in countries not yet covered by the Jean Monnet Action or higher education institutions/ associations not yet supported by Jean Monnet funding or involving academics not yet in receipt of Jean Monnet funding for the same type of activity.
  9. In addition to the co-financing, selection during the Jean Monnet call for proposals brings **prestige and recognition** as well as the academic networking opportunities within the Jean Monnet community.
  10. The Commission does not impose any restrictions on the **academic freedom** of recipients of Jean Monnet professorships. The Jean Monnet network is valuable and academically prestigious precisely because it constitutes a reservoir of independent and critical analysis on European Union questions.

The application forms are available at:

[http://eacea.ec.europa.eu/llp/funding/2010/call\\_jean\\_monnet\\_action\\_ka1\\_2010\\_en.php](http://eacea.ec.europa.eu/llp/funding/2010/call_jean_monnet_action_ka1_2010_en.php)



## COMMISSION EUROPEENNE

Education et Culture

Education et formation tout au long de la vie: politiques horizontales Lisbonne et affaires internationales  
**Jean Monnet; partenariats universités / acteurs économiques ; relations avec les agences**

Bruxelles, 26 novembre 2009

### LE PROGRAMME JEAN MONNET

#### ACCROITRE LES CONNAISSANCES SUR L'UNION EUROPEENNE AU NIVEAU MONDIAL

1. L'Action Jean Monnet vise à accroître les **connaissances sur l'intégration européenne** par la promotion de l'enseignement, la recherche et les conférences sur l'Union Européenne (y compris les relations de l'UE avec d'autres régions dans le monde et le dialogue entre les peuples et les cultures). Depuis 2007, le programme Jean Monnet est intégré dans le programme plus large Formation tout au Long de la Vie.
2. L'Action Jean Monnet est exclusivement destinée aux **établissements d'enseignement supérieur** (établissements de niveau universitaire). Ces établissements doivent être officiellement reconnus dans leur pays d'origine (avoir un statut juridique approprié) avant de pouvoir y participer.
3. Depuis 2001, l'Action Jean Monnet fonctionne au niveau mondial. Le réseau est actuellement actif dans 62 pays sur les cinq continents. Les **universités de tous les pays du monde sont éligibles** et encouragées à postuler pour les projets Jean Monnet.
4. La sélection des projets Jean Monnet fonctionne via un **appel annuel à propositions**. L'appel est géré, au nom de la Commission Européenne par l'Agence Education, audiovisuel et culture. L'appel à propositions 2010 a été publié en octobre 2009 avec une date limite de réponse au 12 février 2010 (pour des projets qui pourraient commencer au plus tôt en septembre 2010).
5. Via l'appel à propositions, les établissements d'enseignement supérieur peuvent solliciter une aide pour les **sous-actions suivantes** (candidats doivent lire le texte complet de l'appel à propositions pour comprendre l'ensemble des exigences attachées à chacune d'elles):
  - Les **Modules Jean Monnet** sont des cours de courte durée sur l'Intégration européenne (incluant les relations de l'UE avec d'autres parties du monde) avec un minimum de 40 heures d'enseignement par année académique. Les modules peuvent avoir une approche pluridisciplinaire (subvention maximum sur 3 ans: 21.000 €).
  - Les **Chaires Jean Monnet** sont des postes d'enseignement avec comme spécialisation les études sur l'intégration européenne. Les titulaires d'une Chaire Jean Monnet enseignent un minimum de 90 heures par année académique, dans le domaine des études d'intégration européenne (subvention maximum sur 3 ans: 45.000 €).
  - Les **Chaires Jean Monnet "Ad personam"** sont des récompenses réservées (i) aux Chaires Jean Monnet qui fournissent la preuve d'un enseignement de haut niveau international et un nombre conséquent de publications parues (au moins en partie, en dehors de leur pays de résidence) et / ou (ii) à des professeurs ayant eu une expérience en tant qu'anciens praticiens de haut niveau dans le domaine de l'intégration européenne (subvention maximum sur 3 ans: 45.000 €).
  - Les **Centres d'Excellence Jean Monnet** font parties des structures clairement étiquetées pluridisciplinaire mettant en commun des ressources scientifiques, humaines et de documentation pour les études et la recherche sur l'intégration européenne dans une ou plusieurs universités. Chaque Centre doit travailler sous la direction d'une Chaire Jean Monnet (subvention maximum sur 3 ans: 75.000 €).

- Le soutien aux **associations de professeurs et de chercheurs** spécialisés dans l'intégration européenne s'adresse à des associations dont le but explicite est de contribuer à l'étude du processus d'intégration européenne (maximum de subvention sur 3 ans: 24.000 €).
  - Le soutien aux **activités d'informations et de recherche** relatives à l'intégration européenne vise à promouvoir la discussion, la réflexion et la connaissance sur le processus d'intégration européenne par des **conférences, des séminaires et tables rondes** (subvention maximum sur 1 an: 40.000 €).
  - Les **Groupes Multilatéraux de Recherche Jean Monnet** sont des partenariats entre au moins trois Chaires Jean Monnet de trois pays différents, menant à la création d'un réseau universitaire intégré avec un plan de recherche commun et des synergies pluridisciplinaires dans le domaine des études d'intégration européenne (subvention maximum sur 2 ans: 80.000 €).
6. **La sélection** Jean Monnet est centralisée à Bruxelles pour assurer une pleine cohérence dans l'application des critères d'attribution aux demandes en provenance de tous pays. Les demandes sont présentées directement par l'institution concernée à l'«Agence Éducation, Audiovisuel et Culture» sur des formulaires de demande standards. Ils ne transitent pas par les ministères, les représentations permanentes ou d'autres voies officielles.
  7. La sélection est basée sur un **système rigoureux d'évaluation par les pairs**: des experts universitaires indépendants (professeurs d'université) effectuent une évaluation concernant la qualité de chaque demande à la lumière des critères d'attribution publiés. Les considérations politiques ne jouent aucun rôle dans la sélection.
  8. Les demandes sont évaluées sur la base des **quatre "critères d'attribution"**:
    - **Qualité des candidats**: l'excellence du profil universitaire (CV) dans le domaine spécifique des études d'intégration européenne.
    - **Qualité de la méthodologie et du programme de travail**: la qualité et le détail des enseignements prévus, de recherche et / ou de débats (avec une attention particulière à la valeur ajoutée universitaire, aux synergies pluridisciplinaires et à l'ouverture à la société civile).
    - **L'impact et la pertinence des résultats**: l'incidence probable des activités sur l'éducation et / ou la formation au niveau européen et/ou au niveau mondial, avec une attention spécifique pour les activités ayant une incidence hors de l'UE.
    - **Le caractère novateur, ou le degré d'innovation du projet** : création d'un nouvel enseignement, de recherche et/ou de débats (selon le cas), l'application par les établissements d'enseignement supérieur / associations dans les pays non encore couverts par l'Action Jean Monnet ou établissements d'enseignement supérieur / associations non encore pris en charge par Jean Monnet ou impliquant des universités qui n'ont pas encore reçu de financement de Jean Monnet pour le même type d'activité.
  9. En plus du co-financement, la sélection lors de l'appel à propositions Jean Monnet apporte **prestige et reconnaissance**, ainsi que des occasions de créer un réseau au sein de la communauté universitaire Jean Monnet.
  10. La Commission n'impose aucune restriction à **la liberté académique** des bénéficiaires des Chaires Jean Monnet. Le réseau Jean Monnet est précieux et intellectuellement prestigieux, précisément parce qu'il constitue un réservoir d'analyses indépendantes et critiques sur les questions de l'Union européenne.

**L'appel à propositions Jean Monnet 2010:**

[http://eacea.ec.europa.eu/lfp/funding/2010/call\\_jean\\_monnet\\_action\\_kal\\_2010\\_en.php](http://eacea.ec.europa.eu/lfp/funding/2010/call_jean_monnet_action_kal_2010_en.php)